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 ملخص البحث

قياا و حليلياث  ااع قة بقا  لايف قةالياس قةوي اال  حدةا     ااح    الفراسـ  لىهـفت  
ةلأعلاا ا   قلأعلاا ا قةوي ااالي  تحقةلاا  للواااث ااا   ااح   قااااليا ق ،  حقاااالوعقعي   حقةااا ع  قةل ل ياا 

حو ى دضحع قلأعل ا ة وليا ، قةلوييا ع ىلاح قيلوا ث ل اعر قة اعم ، قةوايا   اا  ااح  قلأحعق  
 قةو ةي  ةود طع قةل اع قةو ة .

قلإط ع قة سعي ةلليث إةح ابا  اةحث  ل  حث قةاةث قلأحث وا دب   حل ةل ة  اا  لاايم 
 حث قةاةاث قةاا    قة بقا  لايف وو عاا ، ليليلي   ةوايحم قةلياس قةوي ال  ح و ذج قي اا  لي وا  ل ا

قةلياس قةوي ال  حدة     ح   قلأعل ا  ا  ييف ل ا حث قةاةاث قةا ةاث  حع دةا     اح   
 .قلأعل ا ا  قةي  وف ود طع قةل عر ةلل اع قةو ة 

حقااالمو ا  ةاطاا ع قة سااعي ةلليااث  حليايااا   لأ  قااا   اااا  قاا م قةل يااث ل  االا   قةاااعحر 
حقةل  لواث قال ل   ، حل ل ق،  سعي  ق لل  ةبدللا ع  حذةاف اا  وي حةا  ةا  لا   قةع يا  ةلليث 

 وتتمثل تروض الفراس  تيما يلي:ىف قةلا  ا، قةول لا  لو مل  قةليث  
"يح   لأايع و  حي ذح  اة  قية  ي  ةوالحى قةلياس قةوي ال  ا  قةلا عيع الفرض الأول:  ▪

 ي  ةل عم ، قةواي   لاح  قلأحعق  قةو ةي ". قةو ةي  ىلح  ح   قلأعل ا قةوي ال
" يح   لأايع و  حي ذح  اة  قية  ي  ةدة     ح   قلأعل ا قةوي الي   الفرض الثاني: ▪

تا  سث قةلاي  لوو عا ، قةلياس قةوي ال ع ىلح قيلو ث قةل عر ةود طع قةل ااع قةوا ة  
 ةل عم ، قةواي   لاح  قلأحعق  قةو ةي ".

ةليث ق م قةل يث اا  قةاةاث قةعقلاإ لاء عقا  عقاا  لطليايا  ىلاح قةااحق م حادلل ع اعض  ق
 ااعم  وااف  ااعم ، قةوااا  و  ليااع قةو ةياا  قةواياا    52قةو ةياا  ة ي اا  ى ااحق ي  طلاياا  ومح اا  وااف 

حقةولااا قحث  اااايوي  اااا  ااااح  قلأحعق  قةو ةيااا  قةوةاااعي   دااابث قةالاااعق، قةو ةيااا  قةوولااا   واااف ىااا م 
وقف خلص الباحث من   ل  لأللب قةاط ىا ، قاقلةا  ي  ل ةااح   حووا2015يلح ى م  2010

 لجراء الفراس  التطبيقي ، واختبار تروض البحث لى النتائج الآتي :

 ف و سااام قة اااعم ، قةووالااا  اااا  ىي ااا   أوضحححالإ صاااحححلوصلإ ص واحححرات  لدراححح صلإ ص   ص حححت ❖
قة عقاااا  ل ااا    واااف ق داااا ر واااالحي قةااالياس قةوي اااال   حق داااا ر واااالحى ماااث واااف  اااح   
قااليا ق ، حقالوعقعي  قلأعل ا حقةا ع  قةل ل ي  ةي   حدضحع قلأعل ا ة ولي ، قةلويي  وف قلث 

ا  قةو طاا  قةعو  يا  قةلا  قلإ قع  ل الد قم قااليا ق ،  ل لإض ا  إةح حقحع و سم قة عم ، 
وق  صنعكح  ل حع ى حت ندحلخت صرد حل  ية ب لي ي  قيلو ث ل عضي  ةود طع قةل اع قةوا ة   

 ف وض ص  اث، وص دي جلولإ كلل ا ي:



   ملخـــص البحــــث

 
 

  
2 

 

  

   احث  وجحو  دحر ا  لعنحور ي(ح  رد لو  ح حت صااحلخات  ل حدو   صح  الفـرض الأول ▪
لح ص لال حح ات   كحح كللإ ص لااحح   ص ححدارا ص لال حح ي فححي ص داححل ا  ص لل اححت ى ححت جححو   ص   حح

   وق ص و صق ص لل ات.
 وجحو  دحر ا  لعنحور يىك حيد لو  ح حت يااحلخات   ع قحت    اث  صح  الفرض الثاني ▪

 راحححلخو جحححو   ص   حححلح يفحححي احححا ص دااححح   للل  حححللإ ص حححدارا ص لال ححح يدى ت صادلحححلا 
ح اح  ؛ يياث الا،   ك كللإ ص لاا     حوق ص و صق ص لل احت ص دع ض  لرل(  ص دع   ص لل ي

لااأايع و  ااحي تىمااا ع ذح  اةاا  قيةاا  ي  ةوااالحى قةاالياس قةوي ااال  ااا  قةلااا عيع قةو ةياا  
ح ااح  لاأايع ىمااا   ىلاح قيلوا ث ل ااعر قة اعم ، ةوداا طع قةل ااع قةوا ة   ل لإضاا ا  إةاح

ىلاح قيلوا ث قةل اعر ةوداا طع لياع ول  اع حو  احي ذح  اةا  إيةا  ي  ةلاالياس قةوي اال  
ح ااح  لااأايع قةل اااع قةواا ة   حذةااف وااف داابث لحااايط دةاا     ااح   قلأعلاا ا قةوي ااالي   ح 

ىما  حذح  اة  إية  ي  ةدة     ح   قلأعل ا ىلح قيلو ث قةل اعر ةودا طع قةل ااع 
 .قةو ة 

 على النتائج التي توصل لليها البحث، يوصي الباحث بما يلي:و
ً
 بناء

إىااا    قة ساااع اااا  قلأطاااع قةوا  يويااا  قةةااا  ع  ىاااف قةو سوااا ، قةوي يااا  قةوةااا ع  ةلو ااا ييع  ▪
ىا    إ عقج قةليFASB, IASBلي  توااث اااااقةوي ا ل  مأيا  قةدةا    اااااااااس قةوي ااااااااااااع  حق 

قة حىياا  تقةاعىياا ع ة ااح   قةو لحواا ، قةوي ااالي   حذةااف ةواا  ةاا  وااف  اااع إي اا ل  ااا  قعلااا ع 
دةاا     ااح   قلأعلاا ا قةوي ااالي  حقةياا  وااف قيلواا ث ل ااعر قة ااعم ، ةوداا طع وااالحي 

 قةل اع قةو ة   مو  قلضح وف  ل  ج  ذق قةليث.

قلإلا ا ىلح لطلي  اي ا  قةلياس قةوي ال  ا  قةوو عاا  قةوي االي  ل ة اعم ، قةوةاعي    ▪
ضااعحع  ىاا م  حذةااف ااا  ضااحا قاةلاايقم لو اا ييع قةوي ااال  قةوةااعي   وااإ قلأدااذ ااا  قاىللاا ع

قةوغ ا  ا  لطليا  للاف قةاي اا ،  حذةاف ةلباا  لماحيف قيلي طا ، ااعي  يوماف قاالد قوي  
 إ قع  قلأعل ا وو  ي  ي إةح ق دا ر  ح لي . و عا ،وا  

قىلو   و  ع يومف قالد قو  ةلة يف قة عم ، حاا   ة ح   قلأعل ا قةوي الي   حذةف  اح    ▪
وعمااااي قةواااا يعيف قةوةااااعي  ل لإضاااا ا  إةااااح إ اااا ع   لو  ااااع يحمواااا  قة ااااعم ، قةةاااا  ع ىااااف

قةوعق اإ اا  لاعياعل إةاح و  اع قيلوا ث قةل اعر ةودا طع قةل ااع قةوا ة  ةل اعم ، قةوااا  و  
قةواي   ل ةلحعة   حذةف الد ذ قةل قليع قةبيو  ةل  ب للف قةود طع  وإ ضعحع  قااة ا 

   قعقعقليم قاالاو عي .ىف  ذل قةو  عق، ةم ا  والد و  قةاحق م قةو ةي   ةلع ي
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Abstract 

The study aimed at measuring and analyzing the effect of the relationship 

between accounting conservatism and earning quality (which is accruals 

quality, persistence, predictability and the extent to which earnings are 

subjected to the smoothness operations) on the probability of exposure to 

financial distress risks for the companies listed on stock market. 

Thus, the theoretical framework of the research was subdivided into three 

chapters. The first chapter dealt with an analytical approach to the concept 

of accounting conservatism and its measurement models. Chapter II dealt 

with the relationship between accounting conservatism practice and 

earning quality. Chapter III dealt with the role of earning quality attributes 

in reducing the financial distress risks. 

For achieving the research objectives and answering the questions 

related to the research problem, the study hypotheses are as follows: 

▪ The first hypothesis: "There is a statistically significant effect of 

accounting conservatism level in the financial reports on the earning 

quality of companies listed on the stock market". 

▪ The second hypothesis: "There is a significant statistical effect of the 

accounting earning quality attributes (in compliance with accounting 

practices) on the probability of exposure to financial distress risks for 

companies listed on the stock market". 

In order to test the hypotheses of the research, the researcher in the 

fourth chapter conducted an applied study on the financial statements of a 

random sample of 52 companies of non-financial companies listed and 

traded in the Egyptian stock market during the financial periods from 2010 

to 2015, representing most of the economic sectors in the market. 

The researcher concluded from conducting the applied study and 

testing the research hypotheses to the following results: 

❖ The descriptive statistics of the study variables showed that most of the 

companies represented in the study sample suffer from the low level of 

accounting conservatism, the low level of the accruals quality, the 

earnings persistence and its predictability, earnings are subjected to the 

smoothness operations and the occurrence of most companies in the 

gray area which is difficult to determine the probability of exposure to 
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the financial distress risks, and this was reflected in the results of the 

hypotheses test, which are as follows: 

▪ The validity of the first hypothesis; There is a significant statistical 

(positive) effect of the accounting conservatism level in the financial 

reports on the earning quality of companies listed on the stock 

market. 

▪ The validity of the second hypothesis; There is a significant 

(negative) statistical effect of the accounting earning quality 

attributes (in compliance with accounting practices) on the 

probability of exposure to financial distress risks for companies listed 

on the stock market. 

Based on the findings of the research, The researcher recommends the 

following: 

▪ Reviewing conceptual frameworks issued by professional accounting 

standards organizations (e.g. FASB, IASB) and re-inserting the 

accounting conservatism as a qualitative (sub-) quality of accounting 

information because of its positive impact on the high level of the 

accounting earning quality attributes and reducing the probability of 

exposure to financial distress risks for companies listed on the stock 

market, as the results of this research show. 

▪ To maintain the application of the accounting conservatism policy in 

Egyptian accounting practice, considering the Egyptian accounting 

standards, taking into account the need to avoid exaggeration in 

applying these policies in order to avoid the formation of secret 

reserves that can be used in earnings management practices, which 

lead to reduce its quality. 

▪ Adopting an index that can be used to classify companies according 

to the accounting earning quality attributes, in line with the corporate 

governance index issued by the Egyptian center of directors, in 

addition to auditor reference in his report to the index of the 

probability of exposure to financial distress risks for companies listed 

on the stock market to take the necessary arrangements to avoid these 

risks, taking into account the need to disclose these indicators to all 

users of the financial statements, to rationalize their investment 

decisions. 
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